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HOUPAČCE… 

     EFEZSKÝM 

ŽÍT MOUDŘE
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PROGRAM SOBOTNÍ BOHOSLUŽBY  
 
 

 

9,3o hodin 

 Studium sobotní školy a dětské sobotní školy – vede Anna Boušková 

Téma úkolu: „Žít moudře 

• Společná píseň č. 24 „Bůh je má píseň" 
• Modlitba 
• Studium probíhá ve třídách pod vedením učitelů 
• Sbírka pro potřeby misie 

• Společná píseň č. 133 „Moudrost Pane, dej mi svoji" 
• Modlitba 

  
10,3o – 10,45 hodin 

Přestávka 
 

10:45 hodin 

Bohoslužba – vede Jaroslav Bartoš 
• Přivítání, sborová oznámení  
• Společné chvály 
• „Dnes jdu k Tobě, Pane můj“; „Vzdej dík“ 
• Modlitba  

• Sbírka pro potřeby sboru   
• Příběh pro děti – Václav Vondrášek 

  
• Společná píseň č. 7 „Chvalte Pána“ 
• Čtení textu Bible – Matouš 16,1-4 – Jana Bezděkovská 
• Tichá modlitba  
• Kázání – Václav Vondrášek  

Téma: „Co je silnější než Bůh““ 
• Chvíle ke ztišení 

  
• Společná píseň č. 310 „Jak je vzácné ono štěstí“ 
• Modlitba – Václav Vondrášek 

• Společná píseň č. 284 „Kéž nás vede“ 
• Společné tiché rozjímání v sedě 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 

Oznámení 
 

-Přejeme požehnanou sobotu všem, kteří navštívili náš sbor. 
 

-Dnes, 26. 8., bude z Písma sloužit bratr Václav Vondrášek. 
 

-Příští sobotu, 2. 9., bude kázáním sloužit bratr Robert Řehák. 
 

-Upozornění: v našem sboru probíhá další etapa rekonstrukce: 
Výměna koberců a rekonstrukce sedáků 

 

-Prosíme, mysleme na svých modlitbách na sestry a bratry, 
kteří jsou nemocní nebo prožívají různé nemilé životní situace. 

 

-Připojte se k nám také v měsíci srpnu a mysleme na svých 
modlitbách na: nemocné a potřebné 

 

-Bankovní účet sboru: 5053339/0800, do textu jméno a účel. 
 

 

 
 

 
  

 
 

 

 

Pravidelné sborové sbírky 
Účel: sbírka misie 

Bankovní účet: 5053339/0800 
Variabilní symbol: 11106 

Částka: dle vašeho uvážení 
------------------------------------------ 

 

Účel: sbírka pro sbor 
Bankovní účet: 5053339/0800 

Variabilní symbol: 777 
Částka: dle vašeho uvážení 

 

VZKAZY, PODĚKOVÁNÍ, NABÍDKA… 
 

 Kazatelská epištola Smíchovským - 163. kapitola 
 

ŽIVOT NA HOUPAČCE… 
 

Kdykoliv si pustím audioknihu z internetu, mám takové osobní dejavu, protože díky 
tomu, že můj tatínek byl prakticky slepec, tak jsem celé mé dětství doma poslouchal 
od rána do večera slepecké knihy nahrané tehdy ještě na kotoučovém magnetofonu. 
A něco dělat, nebo sportovat, řídit auto nebo někdy se zastavit a sednout, lehnout, a 
přitom si pustit audioknihu – to jsou pro mě jedny z nejhezčích chvil mého života. 
Naposledy mě vtáhla do svého děje kniha Aleny Morštajnové SLEPÁ MAPA v 
mistrovském přednesu Petry Kocmanové na Dvojce. Je to příběh tří žen napříč 
generacemi – Anny, Alžběty a Anežky – zarámovaný na jedné straně dobou před 

V období 27.8.– 2. 9. 2023 oslaví narozeniny: 
 

Hanousek Alexandr (30.8.); Komárková Marie (31.8.); Srch Karel (31.8.);  
Beková Gabriela (1.9.); Drejnar Jiří (1.9.); Pavlík Josef (1.9.);  

Charvátová Lenka (2.9.); Skálová Mariana (2.9.) 
 

Přejeme hojnost Božího požehnání do dalších let. 
P.S. Omlouváme se všem, na které jsme zapomněli. Nebyl to úmysl. 
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první světovou válkou a na straně druhé tvrdou dobou normalizace v 80. letech. 
Kniha je plná mnohých životních zvratů, chvilek, štěstí i nezměrné bolesti a 
zklamání, plná traumat, která v budoucnosti determinují, plná mnohých tajemství, 
která jsou strašákem budoucnosti. Autorce se mistrně daří držet čtenáře do poslední 
stránky v napětí, jak to s tou StB dopadne…  

Velmi přiléhavě 
zda autorka pra-
cuje s obrazem 
života jako hou-
pačky, kde jsme 
chvilku nahoře a 
potom zase dole – 
a zase se to zhoup-
ne. Jsou zde silná 
témata osamoce-
ní, zranění, přátel-
ství, smyslu živo-
ta, osobní pravdi-
vosti a hledání 
společného kom-
promisu a odpuš-
tění. Jako už mno-

hokrát jsem si při poslechu tohoto strhujícího příběhu uvědomil a s velkou vděčností 
docenil, jak jsem ve svém běžném životě vděčný za to, že je náš Bůh garantem 
hodnot, jako je již zmíněná láska, pravda a odpuštění. Jak moc pro mě znamená – i v 
mém někdy tak složitém osobním životě či kazatelské službě – jak je pro mě osobně 
důležité přijetí bez podmínky, Boží pochopení mých mnohdy nejčistějších úmyslů, 
byť to někdy tak nešťastně dopadne…  Že i život neskončí jednou ve vysílení z 
uhoupání v prachu země pod houpačkou, ale v náručí mého nebeského rodiče – jako 
jsme si kdysi mnohý z nás vyzvedli z houpačky naše děti a šli s nimi ze hřiště domů… 
 

 S vděčností za život na houpačce života váš kazatel Vašek Vondrášek 
 

PS. Kdyby si někdo chtěl přečíst, knížku má Radka doma, tak si řekněte 😊 

 

SOBOTNÍ ŠKOLA – příští týden 
 

Téma 3.čtvrtletí 2023: EFEZSKÝM 
Lekce 10: Společně pod křížem 
Texty:  Ef 5, 21-33 
 

V této lekci se studium zaměří na závěr 5. kapitoly listu 
Efezským, kde Pavel aplikuje myšlenku jednoty a lásky, kterou 
do našich životů přináší Kristus, na oblast manželství. Příklad 
Kristovy lásky, pokory a ochoty se obětovat pro druhé se má 
promítnout i do vztahu muže a ženy, kteří před Bohem spojili 
své životy. 
 

• Ef 5,21–24: Poselství pro manželky: ochota podřídit se (neděle) 



• Ef 5,25–30: Poselství pro manžele: milovat jako Kristus 
• Ef 5,25–29: Příklad – Kristova láska k církvi (pondělí, úterý) 
• Ef 5,28–30: Výzva milovat jako sám sebe (středa) 
• Ef 5,31–33: Poselství pro oba: být „jedním tělem“ (čtvrtek) 

 

PDF lekce: https://sobotniskola.casd.cz/lekce_PDF/aktualni/10.pdf 
Bible pro dnešek s teologem Oldřichem Svobodou – pořad HopeTV inspirován 
tématem lekcí sobotní školy. 
https://www.youtube.com/results?search_query=hopetv+sobotn%C3%AD+%C5
%A1kola 
 

Mobilní aplikace Sobotní škola v češtině. 
 

 

V App Store vyhledat Sabbath School, v Google Play vyhledat Sobotní škola nebo 
Sabbath School. 

Daniel Kubečka 

Archa pomoci Vás zve na výlet do Hořovic 

Společně se vydáme na prohlídku zámku s názvem "Život 
na panském sídle". Uvidíme všechny autenticky vybavené 
pokoje i prostory pro služebnictvo. Součástí prohlídky je 
kaple, přes apartmány knížete a kněžny, soukromé pokoje posledních majitelů aj. 

  

Sraz bude 10. 9. v 8:30 hod 
před Sborem Církve adventis-
tů sedmého dne Praha – 
Smíchov a návrat tamtéž 
očekáváme kolem 18:00 hod. 
Po příjezdu na zámek v čase od 
10:00 do 11:00 hod je možné 
se občerstvit v zámecké 
kavárně, jít se projít do parku či 

navští-vit Výstavu hraček 
šlechtických dětí (prohlídka trvá 
30 min.). Na zámku nás od 11:00 
hod čeká samotná prohlídka. 
Zámek není bezbariérový a při 
prohlídkovém okruhu je potřeba 
zdolat 2x cca 12 schodů. S 
výstupem a sestupem schodů 
Vám samozřejmě rádi pomů-
žeme. 
Po prohlídce zámku se auto-busem přemístíme na nedaleký ranč Opatrný, kde nahléd-
neme do stájí na koně a pře-suneme se do místní restaurace, kde nás ve 14:00 hod bude 
čekat oběd.  

https://sobotniskola.casd.cz/lekce_PDF/aktualni/10.pdf
https://www.youtube.com/results?search_query=hopetv+sobotn%C3%AD+%C5%A1kola
https://www.youtube.com/results?search_query=hopetv+sobotn%C3%AD+%C5%A1kola


K obědu bude polévka – zeleninový krém pro všechny stejná a u hlavního jídla je na výběr 
ze dvou variant: 
Varianta A: Kuřecí plátek se šťouchaným bramborem a bylinkovou omáčkou. 
Varianta B: Těstoviny s bazalkovým pestem, sušenými rajčaty a parmazánem. 
Prosíme, abyste nám při přihlašování na výlet rovnou sdělili i o jakou obědovou 
variantu máte zájem. 

Po obědě se cestou zpět zastavíme na Tetíně, kde dostaneme krátký výklad o tamní 
historii. 

Účastníci výletu mají opět vše hrazeno a platí pouze 100,- příspěvek na dopravu. Prosíme 
majitele průkazu ZTP či ZTP/P, aby si své průkazy vzali na výlet sebou. 
Z důvodu omezené kapacity autobusu a zajištění oběda je třeba se na výlet předem 
přihlásit buď pomocí e-mailu na adrese doborovolnici@petrklice.cz  
nebo na telefonním čísle +420 731 274 242. Budeme se moc těšit na další společné 
výletové setkání. 

Za APP R. Klíma 

BRATRSKÁ EPIŠTOLA SMÍCHOVSKÝM 
ANEB OHLÉDNUTÍ ZPĚT A POHLÉDNUTÍ VPŘED 
 

Milé sestry, milí bratři, 
 

rád bych vás i z tohoto „horkého“ místa pozdravil a sdílel s vámi své zážitky, témata a 
zkušenosti, které mě v poslední době potkaly, zaujaly, těší, rmoutí, burcují… 
  

První z nich jsou dva biblické týdny, jichž jsem se o těchto letních prázdninách zúčastnil. 
První – tradičnější – se konal v Konferenčním centru Immanuel v Dlouhém na Vysočině, 
kde nám nepoznaného Boha pomáhal „odtajnit“ bratr Ján Barna, druhý – mladší – měl 
podobný charakter i cíl a konal se v učebních prostorách našeho teologického semináře 
na Sázavě, jeho hostem byl Jiří Moskala, jenž nám v širším měřítku přiblížil obsah a 
poselství biblické knihy Ezechiel. Oba přednášející jsou dle mého názoru velice fundovaní 
a dovedou „hutnou látku“ poutavě předat i nám – laikům, o čemž svědčí i řady 
diskutujících v přestávkách programu. 
  

Oba biblické týdny byly velice pěkné, měly zajímavá témata přednášená zkušenými 
pedagogy a řečníky, celkově nám přálo i počasí… Vím, že nejsem sám, kdo se těší na 
jejich pokračování opět příští rok touto dobou. Biblický týden na Vysočině byl letos již 
podruhé obohacen várkou tematicky pestrých a zajímavých odpoledních workshopů a 
přednášek pro manuálně zručné i intelektuálněji zaměřené účastníky. Ty, jichž jsem se 
zúčastnil, stály rozhodně za to a jistě nejsem sám, kdo měl někdy těžkou hlavu, čemu dát 
přednost a co z důvodu časového překryvu naopak oželet… Za všechny bych rád zmínil 
seminář naší sestry Kateřiny Breuerové ze sboru KVK Plzeň 1 nazvaný Jak se modlit. 
Populárně naučnou formou nám předala zajímavé poznatky i inspiraci do našich 
duchovních životů a napadlo mě ji pozvat jako hosta do našeho sboru na některé 
z podzimních sobotních odpolední. Chci vás proto touto cestou vybídnout k tomu, 
abyste se mi ozvali (osobně či na můj e-mail antonin.hloucal@atlas.cz) s informací, zda 
byste o její seminář měli zájem; rádi bychom měli předběžný přehled o případném 
zájmu. 

mailto:doborovolnici@petrklice.cz
mailto:antonin.hloucal@atlas.cz


  

Ty, kdo mě více znáte, jistě nepřekvapím, když se krátce zmíním i o dobrovolnické 
návštěvě věznice ve Světlé nad Sázavou, kterou nám pomohl podniknout tamní kaplan 
a náš bratr Aleš Kocián a jemuž bych i touto cestou rád poděkoval. O naši návštěvu byl 
ze strany odsouzených žen natolik vysoký zájem, že převýšil i počet nás – zúčastněných 
dobrovolníků. Myslím, že to svědčí o kvalitní Alešově práci i o skutečné potřebnosti nás 
– lidí na svobodě pro odsouzené, kteří (resp. v případě světelské věznice které) 
nezřídkakdy svádějí své vnitřní boje v psychicky náročném prostředí a bez kontaktu s 
„normálním světem“ na svobodě. Proto chci ty z vás, kdo jste doposud měli či ještě máte 
obavy o to, jak to na bezúhonné straně mříží ve věznicích vypadá, co by vás tam čekalo, 
nebo „pouze“ nemáte dostatek informací apod., povzbudit a dodat vám odvahu ptát se, 
zúčastnit se, angažovat se… Z několika málo dobrovolnických návštěv, které jsem 
v ženské i mužské věznici absolvoval, mohu potvrdit, že jde o velice zajímavé prostředí, 
jehož poznání nám bezesporu pomáhá pochopit, s čím se musejí odsouzení vyrovnat. 
Uvěznění lidé nám jsou totiž podobnější, než si můžeme zprvu myslet: mají tytéž potřeby 
jako my (zejména pak citové a sociální), řeší často i stejná témata jako my, „jen“ je jejich 
situace pro jejich naplnění či vypořádání se s nimi mnohem komplikovanější než ta naše. 
Může někdo (a právem) namítnout, že jsme „každý svého štěstí strůjcem“ a že nikdo 
není ve vězení čirou náhodou. S tímto argumentem lze bezesporu souhlasit a s ohledem 
na relativně vysokou míru recidivy lze i konstatovat, že pobyt za mřížemi se pro mnohé 
může stát životním stylem, na který se časem „díky“ opakujícím se pobytům ve vězení 
adaptují, až dotyčná osoba nemá motivaci – jak zákon říká – vést řádný život. K účasti na 
naší dobrovolnické návštěvě však nemůže být žádný odsouzený nucen a z tohoto 
důvodu je – myslím – namístě vyjít vstříc těm, kdo si od nás chtějí nechat skromně 
pomoci tomu, aby se jejich pobyt ve vězení již neopakoval, a kdo se chtějí dostat na 
svobodu s pozitivnějšími vyhlídkami do budoucna. Jsem si vědom toho, že i 
dobrovolnické návštěvy mají své limity a nejsou schopny „spasit svět“, současně jsem 
však přesvědčen, že naše angažovanost na tomto poli může být vyšší a že by o 
dobrovolnickou službu rozhodně byl ze strany církve, věznic i samotných odsouzených 
zájem. Díky Pánu Bohu mj. za všechny, kdo byli a jsou v tomto nápomocni, a nebojme se 

v rámci svých možností přidat.       I odsouzení nás totiž mají čím obohatit a mají 
schopnost zbořit naše předsudky nebo jinak mylné představy o lidském životě na obou 
stranách vězeňských mříží; jediné, co s Boží pomocí potřebujeme, je mít o to (tj. o 
odsouzené a jejich životy) zájem. Pro obě strany (jak pro osoby uvězněné, tak i 
„obyčejné“ lidi na svobodě) je v konečném důsledku tato iniciativa prospěšná… A tak se 
toho nebojme: Soňa, Vašek i další (za všechny jmenujme alespoň sestru Renátu 
Balcarovou) vás určitě rádi uvítáme a přiblížíme cokoliv, co vás bude v této souvislosti 

zajímat.       
  

Vedle uvedených témat se vám chci svěřit i se svými pocity a názorem, jež se týkají 
aktuálně hodně probíraného tématu tzv. manželství pro všechny, tj. i pro jinou dvojici 
lidí, než jak tomu je v tradičním pojetí tohoto společenského i právního institutu, tj. 
svazku ženy a muže. Cítím totiž v posledních týdnech rostoucí iniciativu osob 
podporujících tyto alternativní formy soužití dospělých lidí, včetně snahy právně zakotvit 
širší okruh práv, než které mají doposud, a vnímám v tom rostoucí ohrožení tradiční 
formy manželství a rodiny. Jako křesťané jsme se přihlásili k Božím myšlenkám a je 



známo, že nám Bible navazování, natož pak právní stvrzení těchto vztahů přímo zakazuje 
a varuje nás před hrozícími následky; nikde přitom není řeč o manželství jako vztahu 
jiného formátu než žena + muž. 
  

Jedním z hlavních argumentů zastánců těchto alternativních podob soužití je, že dětem, 
které by takováto dvojice ráda vychovávala, může být v jejich harmonickém vztahu lépe 
než v dětských domovech či nezřídka kdy narušených vztazích v tradičních manželstvích, 
u nichž je statisticky cca poloviční rozvodovost, nebo přímo u jednotlivých rodičů, kteří 
vychovávají svého potomka po rozpadu vztahu se svým dospělým protějškem opačného 
pohlaví jako samoživitelé. Domnívám se, že tato argumentace je značně tendenční a 
nezmiňuje následky názorů a postupů, jež hájí: 
Zaprvé si je dle mého názoru nutno uvědomit, že „předáním“ dětí do výchovy těmto 
alternativním párům neřešíme příčiny, které k nepříznivé situaci dětí rodičů žijících v 
manželství vedly. Sice se nabízí „pomocná ruka“ pro tyto děti, ale není mi známo, že by 
zastánci alternativních forem vztahů dospělých osob přicházeli s návrhy řešení vztahové 
situace různopohlavních rodičů těchto dětí. Domnívám se proto, že tito jsou ponecháni 
napospas situaci, do které se dostali (v duchu věty „jste dospělí, tak se starejte“). Není 
pochyb o tom, že o jejich děti je nutno se včas a správně postarat, avšak bez řešení 
situace jejich rodičů, ať již ji zapříčinilo cokoliv, lze situaci sotva koncepčně a komplexně 
zlepšit. Myslím si, že důležitá je v první řadě prevence před těmito následky a péče o 
tradiční rodinu a manželství během jejich trvání. 
  

Možná již slyším výtky některých z vás typu „co nám to tu mudruje ten, kdo o životě nic 
neví“… Ano, je pravdou, že jsem dosud nebyl (a nejsem) manželem ani rodičem, avšak s 
tvrzením, že v konečném důsledku výchova dětí stejnopohlavním párem není pro dítě 
dobrá, přicházejí i zahraniční výzkumníci a odborníci na rodinné vztahy. Necítím se tu 
být kompetentní k jejich výčtu nebo tlumočení jejich odborných názorů, a tak mi, 
případní zájemci, dovolte, abych vás odkázal na zkušeného rodiče (celkem tuším 10) 
biologických i pěstounských dětí – bratra Jana Ejema, jehož semináře o rodinných 
vztazích jsem se zúčastnil a který nastudoval odborné práce a závěry těchto expertů; 
jistě vám je poskytne. 
  

V neposlední řadě argumentů pro podporu různopohlavního soužití dospělých osob a 
udržení institutu manželství pro vztah ženy a muže chci uvést, že jsem jako člověk, který 
se přihlásil ke křesťanským – tj. i biblickým – zásadám a hodnotám, přesvědčen, že kdyby 
mělo jít u těchto nových forem vztahů o přijatelný a prospěšný modus vivendi (obzvlášť 
pro vychovávané děti), jistě by nás Pán Bůh nevaroval před alternativami stále ještě 
tradičního formátu manželství (jakožto svazku osob opačného pohlaví), pokud by se 
v nové formě vztahu dospělých osob mohlo (nevinným) dětem z rozpadlých manželství 
dostát tolik potřebné lásky a porozumění. Věříme-li, že Bůh je láska (jak je i v Bibli na 
více místech napsáno), máme se domnívat, že přitom nedomyslel, že se dětem 
v tradičních rodinách nemusí vždy dobře dařit? Nebo by snad nechtěl dětem lásku a 
porozumění dopřát? A věříme moudrosti Boží, nebo své lidské? 
  

Co se týká mě osobně, určitě se mi to nedaří vždy, ale chci věřit a věřím v moudrost a 
prozřetelnost Boží, a to i přesto, že si nebudu nikdy schopen uspokojivě odpovědět na 
všechny více i méně nemoudré otázky, které mě napadají či napadnou. Cítíte-li to 



podobně jako já, mám na vás prosbu (nebojte, již poslední      ), a sice abychom se (nejen 
jako adventisté, ale i jako křesťané obecně) aktivně a včas postavili za biblické hodnoty, 
kterým jsme se rozhodli věřit a sloužit. Jednou z možných cest je i podpora petice za 
ústavní (tj. vyšší než pouze zákonné) zakotvení institutu manželství jakožto svazku ženy 
a muže. Možností pro podpis těchto petic je více, např. na webových stránkách Aliance 
pro rodinu www.alipro.cz  
  

Děkuji vám předem za aktivní přístup i zpětnou vazbu k nastíněným otázkám (pro jistotu 

je zrekapituluji      : seminář Kateřiny Breuerové, dobrovolnická služba ve vězeňství a 
manželství). 
  

Požehnanou sobotu a hezké letní dny vám přeje 
bratr Antonín Hloucal. 

 
 

K A Z A T E L N A 
 

HLEDEJTE HOSPODINA 
Kázání ze soboty 22.4.2023 – br. Zbyšek Jonczy 

 
Bratři a sestry. Koho to máme na mysli, když říkáme: Bože. Když večer před spaním 
končíme den modlitbou a říkáme Pane Bože, děkuji a prosím. Když nám o něco tak 
moc jde, že na to nestačíme sami a pozvedáme zrak nebo srdce a říkáme: „Prosím, 
Bože.“ Když nás ohromí to, co jsme prožili a říkáme: „Děkuji, Bože.“  

Koho tím myslíme? Víme to? Co o Bohu vlastně víme? MÁME VŮBEC ŠANCI BOHA 
NĚJAK UCHOPIT A POCHOPIT? Jak rozumíme tomu, když bible píše: „Nejsou 
myšlení má jako myšlení vaše“ Jsou věci, které i když si myslíme, že jsme pochopili, 
jdou ve skutečnosti mimo naše chápání. Naše omezené smysly na ně prostě nestačí. 

 Zachovalo se nám jedno středověké vyprávění o dvou mniších, které velice zajímalo, 
jaké to bude v nebi. A tak se vždy večer sesedli a povídali si o tom. Představovali si a 
vykreslovali, jaké to tam bude. A protože byli touto myšlenkou opravdu zaujati, dohodli 
se, že až jeden z nich zemře, tak se tomu druhému zjeví ve snu a buď řekne latinské 
slovo „taliter“, že to je takové, jak si to vysnili, nebo řekne „aliter“, že je to jiné. A 
skutečně, když první z nich zemřel, tak se za několik dní svému druhovi zjevil a pronesl 
slavnou větu: Totaliter aliter – totálně, absolutně jiné. Přes to všechno, co jsem řekl, 
doposud věřím, že je jedním z úkolů života, tohle objevovat a učit se a hledat. Kdo je 
a jaký je Bůh, Ten, ke kterému volám svoje modlitby, i když Ho nevidím. Ten, 
kterému chci důvěřovat natolik, že mu svěřuji svůj život i životy těch, které miluji. A 
říkám mu Bůh. Ten, který je nade mnou, je o tolik větší než já, tak strašlivě 
jiný, tak vzdálený, a přitom tak neuvěřitelně blízko. Neznám ho, ale učím se jej 
poznávat. Slyšel jsem o něm, ale chtěl bych jej spatřit na vlastní oči.  

MYSLÍM SI, ŽE JEDNÍM Z DOBRÝCH PRŮVODCŮ V TOMTO HLEDÁNÍ NÁM MŮŽE BÝT 
JOB. 

 Job 38,1-11 „...Kdo sevřel moře vraty, když se valilo z lůna země, když jsem mu určil 
za oděv mračno a za plénku temný mrak, když jsem mu stanovil meze, položil závory 
a vrata a řekl: Až sem smíš přijít, ale ne dál; zde se složí tvé nespoutané vlnobití…“  

http://www.alipro.cz/


Často se mluví o tom, že ten jeho příběh, kniha Job, je o utrpení. A asi opravdu je. Job 
je člověk, který zažil asi nejvíc toho nejhoršího, co život pozemský nabízí. Job byl 
hodný člověk, spravedlivý chlap, dobrý táta. Takový ten, co by ho člověk měl rád za 
souseda, za kamaráda, za přítele. Já bych byl rád takovým chlapem. Aby i o mě šlo 
říci: „Jo, tohle je muž bezúhonný a přímý, miluje Boha a nemá nic společného se 
zlem.“ A během jednoho dne Job všechno ztratí. Všechno, co je k životu potřeba. 
Všechno a všechny. Včetně vlastních dětí. Jediné, co Jobovi zbude, je mrzutá 
manželka, která ho nabádá k sebevraždě, jeho vlastní nemocné bolavé a páchnoucí 
tělo a tři kamarádi, kteří se v těch jeho bolestech rýpou tak, že je to všechno ještě 
horší, jestli to vůbec jde, aby to mohlo být ještě horší. (To jsou momenty, kdy mi lidé 
v nemocnici říkají, chci umřít.) ANO, KNIHA JOB JE OPRAVDU O UTRPENÍ. JOB JE 
PŘÍBĚH O UTRPENÍ A O HLEDÁNÍ SMYSLU UTRPENÍ. Kniha JOB v nás probouzí 
otázky. PROČ, KDO ZA TO MŮŽE, K ČEMU TO VŠECHNO JE? A přece to není příběh 
hlavně o tomhle. Je ještě o něčem mnohem důležitějším. JE TO KNIHA O HLEDÁNÍ 
A NACHÁZENÍ TOHO, KTERÉMU TAK NEUMĚTELSKY ŘÍKÁME BŮH.  

To, co jsem z té knihy četl, zní zajímavě. Například. Kde jsi byl, když jsem zakládal 
zemi? Pověz, víš-li něco rozumného o tom. Víš, kdo stanovil její rozměry, kdo nad ní 
natáhl měřící šňůru? Do čeho jsou zapuštěny její podstavce, kdo kladl její úhelný 
kámen, zatímco jitřní hvězdy společně plesaly a všichni synové Boží propukli v 
hlahol? Kdo sevřel moře vraty, když se valilo z lůna země, když jsem mu určil za oděv 
mračno a za plénku temný mrak, když jsem mu stanovil meze, položil závory a vrata 
a řekl: »Až sem smíš přijít, ale ne dál; zde se složí tvé nespoutané vlnobití.  

TAKHLE SE BŮH PTÁ JOBA. A to je jenom začátek. Ptá se ho dál a dál. Na všechna 
možná tajemství přírody a stvoření. Dlouho a dlouho, znovu a znovu. Jsou to krásná 
slova. BÁSNICKÁ slova. To, Bůh sám si tak básní. A MĚ TA BOŽÍ SLOVA STRAŠLIVĚ 
VYTÁČÍ. K vzteku. Až už, tu knihu vůbec nemohu číst. Job trpí a Bůh mu recituje 
Vždyť je to o člověku, který bezdůvodně ztratí všechno a všechny, které miloval. 
Onemocní tak příšernou nemocí, že dokonce jeho vlastní ženě a posledním přátelům 
je z toho na zvracení. Z krásného dobrého člověka zbude špinavá troska, která křičí 
k nebi: Proč? Bože? Proč? A když už teda jo, po nekonečné době utrpení se Bůh 
ozve, víte, co řekne? Začne mluvit o přírodě. Po všech těch hrůzách a slzách a 
bezesných nocích se konečně ozve Bůh ... a začne dlouze Jobovi vyprávět o přírodě. 
Vlastně ani ne vyprávět. On se ho ptá, jestli toho o přírodě ví dost. Jako jestli Job 
dával ve škole pozor. Jestli v té knize hledáte odpověď na to, proč lidé trpí, proč lidé 
bezdůvodně trpí, tak vám to můžu říci rovnou. NENAJDETE JI. Tu odpověď tam 
nenajdete, protože tam není. Nenajde ji Job, nenajdeme ji ani my. Job se to nedozví, 
proč to všechno. Bolest a utrpení ve svém základu zůstává a na zemi zůstane 
tajemstvím. Jobe, (říká Bůh). Ty nikdy nemůžeš pochopit, co se to s tebou a 
kolem tebe děje, protože to se tebe vlastně vůbec netýká. (To, co se dělo nebyl 
Jobův problém). Tak ani my nikdy nepochopíme, proč se to či ono v našem životě 
děje. (Ani Abraham nechápal, proč musí jít obětovat syna) A proto, JESTLI JSTE SE V 
ŽIVOTĚ ROZHODLI HLEDAT BOHA, JÓB VÁM BUDE SKVĚLÝM PRŮVODCEM. 
Protože Boha hledal a našel. V závěru toho příběhu Job sám říká: Jen z doslechu o 
tobě jsem slýchal, teď však jsem tě spatřil vlastním okem. Proto odvolávám a lituji 
všeho v prachu a popelu." (Job 42:5) A to Jobovo hledání bylo poctivé a správné. Byť 
bylo plné nezbožných výčitek vůči nebi. Ale upřímných a poctivých výčitek. Ta 



Jobova slova nebyla jenom zástěrkou vlastní lenosti nebo výmluvou pro vlastní 
svévoli. Jobovy výčitky, nářky a stesky jsou poctivé. Možná právě díky tomu 
strašlivému, co prožíval. Náš život by měl být především životem poctivého 
hledání Boha. Život sám, lidé a svět to je místo, kde Boha nalézt lze.  

Přestavte si OCEÁN. To je téma knihy JOB.  
• Kdo sevřel moře vraty, když se valilo z lůna země,  
• Přišel jsi až ke zřídlu moře, procházel ses po dně propastné tůně?  
• způsobuje, že to v hlubině vře jako v hrnci, moře je pro něj jak kelímek na masti,  

JOB SE PTÁ PROČ A BŮH ZAČNE MLUVIT O OCEÁNU.  
Kdo sevřel moře vraty, když se valilo z lůna země, když jsem mu určil za oděv mračno 
a za plénku temný mrak, když jsem mu stanovil meze, položil závory a vrata a řekl: »Až 
sem smíš přijít, ale ne dál; zde se složí tvé nespoutané vlnobití! 

Neodpoví mu, proč. NEMUSÍŠ ZNÁT ODPOVĚĎI na všechny tvoje otázky, ABYS 
NAŠEL BOHA. A přece má to ptaní se smysl, i když odpověď je úplně jiná, Bůh ji zná. 
Není ta odpověď o tom, že věříme v někoho, kdo to má v rukou, že někdo je 
silnější než oceán a má mě rád? (A tečka)  

Věřím, že JOB je kniha, kterou si rád čte i sám Bůh. Protože, ještě o něčem ten příběh 
je. JE O BOHU, KTERÝ HLEDÁ ČLOVĚKA. (To Bůh sám si nakonec Joba našel.) 
JOB, ČLOVĚK HLEDÁ BOHA. BŮH HLEDÁ ČLOVĚKA. Najdou se ti dva? NAJDOU.  

Myslíte, že už jste Boha našli? Skutečně ho znáte, anebo si to myslíte. My někdy rádi 
mluvíme za Boha. Víme, co dělá, jak myslí atd. A to je největší omyl našeho života. 
Rozumíme Bohu?  

Na jednom z biblických týdnu ČS. přednášel David Novák (současný předseda CB.) a 
říkal, že kniha JOB je jedna z nejtěžších a nejzáhadnějších knih SZ., a že ji stále 
nerozumíme. Načež se přihlásil jeden bratr, a řekl. „To je tím, že nejsi adventista, 
protože, kdybys byl, tak bys rozuměl.“ Na to není argument.  

A kde jsi byl, ty lidský červe, když jsem formoval zemi, ptá se Hospodin. Co o 
mne vlastně víš? Zazlíváme lidem představu Boha jako dědečka na mráčku. 
Nemáme mnohdy podobné, byť zdánlivě velmi sofistikované a rádoby teologicky 
odborné představy?  

Ještě jednou o OCEÁNU z JOBOVY KNIHY.  
OCEÁN NEDOKÁŽEME, OVLÁDNOU ANI POCHOPIT. Temný, neprobádaný 
děsivý, a přesto tak vzrušující a nádherný. PŘED OCEÁNEM, MŮŽEME MÍT TAK 
AKORÁT HLUBOKOU POKORU. Takový nepochopitelný, a neprobádaný, a 
přitom nádherný je Bůh, který si nás nachází a nás se dotýká. Dotýká se nás 
abych, vrcholem naši zkušenosti bylo i naše vyznání.  

Vždyť JSEM JEN O TOBĚ SLÝCHÁVAL A NYNÍ OKO MÉ TĚ VÍDÍ.  
Amen 
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Přihlášky: osobně nebo na nástěnce (bude opět tabulka pro přihlašování).  
Za KáDečko Jaroslav Skála: levrone21@gmail.com 

a Samuel Ballangó: levrone21@gmail.com 
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